

2023 臺灣海洋國際論壇

2023年6月7日 (星期三) 漢來大飯店 9樓 金龍廳

2023 Taiwan International Ocean Forum

Wednesday, June 7, 2023

9F, Golden Dragon Room, Grand Hi-Lai Hotel, Kaohsiung City, Taiwan (R.O.C)

臺灣時間 Taiwan Time	議程 Agenda
09 : 00 ~ 09 : 30	報到 Registration
09 : 30 ~ 10 : 00	開幕式及大合照 Opening & Group Photo
10 : 00 ~ 10 : 40	專題演講 Keynote Speech
	主持人：洪文玲博士 海洋委員會政務副主任委員 Moderator: Dr. Wen-Ling Hong Deputy Minister, Ocean Affairs Council, Taiwan 講題：海洋教育以增進人類與海洋之間的共生關係 講者：小熊幸子博士 笹川平和財團海洋政策研究所主任研究員 (日本) Topic: Ocean education for enhancing the symbiotic relationship between mankind and the ocean Speaker: Dr. Sachiko Oguma Senior Administrator, The Ocean Policy Research Institute, The Sasakawa Peace Foundation, Japan
10 : 40 ~ 11 : 00	中場休息 Networking Break
11 : 00 ~ 12 : 15	海洋生態場次分組座談 Thematic Panel Discussion on Marine Ecology
	主持人：謝志豪博士 國立臺灣大學海洋研究所特聘教授 Moderator: Dr. Chih-Hao Hsieh Distinguished Professor, Institute of Oceanography, National Taiwan University, Taiwan (1) 講題：生物入侵對海洋生物多樣性的影響 講者：Sergej Olenin博士 克萊佩達大學海洋研究所教授 (立陶宛) Topic: Biological invasion and impact on marine biodiversity Speaker: Dr. Sergej Olenin Professor, Marine Research Institute, Klaipeda University, Lithuania (2) 講題：探索複雜的生態系統：多物種漁業管理及減少混獲的途徑 講者：郭庭君博士 國立臺灣海洋大學海洋事務與資源管理研究所助理教授

	<p>Topic: Navigating the complex ecosystem: charting a course for multi-species fisheries management and bycatch reduction Speaker: Dr. Ting-Chun Kuo Assistant Professor, Institute of Marine Affairs and Resource Management, National Taiwan Ocean University, Taiwan</p> <p>(3) 講題：氣候變遷對臺灣沿海生態系統的影響 講者：劉莉蓮博士 國立中山大學海洋科學系教授</p> <p>Topic: Impact of climate change on coastal ecosystems of Taiwan Speaker: Dr. Li-Lian Liu Professor, Department of Oceanography, National Sun Yat-sen University, Taiwan</p> <p>(4) 講題：保護海洋環境和海洋及沿海生態系統的專利活動研究，以海洋生態系統為方向 講者：Tetiana Kvasha女士 烏克蘭科學及教育部國家科學院科學技術專家及資訊研究所 預測及監測創新發展負責人（烏克蘭）</p> <p>Topic: Study of patent activity regarding the protection of the marine environment and marine and coastal ecosystems in the direction of "Marine ecosystem" Speaker: Ms. Tetiana Kvasha Head, Forecast and monitoring of Innovation Development, State Scientific Institution "Ukrainian Institute of Scientific and Technical Expertise and Information" (UkrISTEI) of Ministry of Science and Education of Ukraine</p>
12 : 15 ~13 : 30	Lunch Break 午餐時間
13 : 30 ~15 : 00	<p>海事安全場次分組座談Thematic Panel Discussion on Maritime Security</p> <p>主持人：施義哲博士 國立成功大學海洋科技與事務研究所助理教授</p> <p>Moderator: Dr. Yi-Che Shih Assistant Professor, Institute of Ocean Technology and Marine Affairs, National Cheng Kung University, Taiwan</p> <p>(1) 講題：菲律賓之回應以解決中國在西菲律賓海之灰色地帶 講者：Jay Tarriela博士 菲律賓海巡署海事安全顧問兼人事處處長（菲律賓）</p> <p>Topic: Philippines' Response in Addressing China's Gray Zone in the West Philippine Sea Speaker: Dr. Jay Tarriela Advisor of the Commandant, Philippine Coast Guard on Maritime Security Affairs, the Philippines</p> <p>(2) 講題：中國第20次全國代表大會後的南海政策及其對越南的影響</p>

	<p>講者：武貴山博士 越南社會科學翰林院中國研究所研究員（越南）</p> <p>Topic: China's South China Sea Policy after the 20th National Congress and its Impact on Vietnam</p> <p>Speaker: Dr. Vu Quy Son Research Fellow, Institute of China Studies, Vietnam Academy of Social Sciences, Vietnam</p> <p>(3) 講題：中國灰色地帶戰略之研究-以海上民兵為例</p> <p>講者：高瑞鍾博士 國立高雄科技大學海洋事務與產業管理研究所所長</p> <p>Topic: A Study on China's Gray Zone Strategy-Taking the Maritime Militia as an Example</p> <p>Speaker: Dr. Jui-Chung Kao Director, Institute of Marine Affairs and Business Management, National Kaohsiung University of Science and Technology, Taiwan</p> <p>(4) 講題：美中衝突格局下臺灣南海經營策略芻議</p> <p>講者：馬祥祐博士 國立金門大學海洋與邊境管理學系副教授兼系主任</p> <p>Topic: The study for Taiwan's management strategies suggestions in the South China Sea under the U.S.-China conflict</p> <p>Speaker: Dr. Hsiang-Yu Ma Associate Professor, Department of Ocean and Border Management, National Quemoy University, Taiwan</p> <p>(5) 講題：回歸協議：強化以規則為基礎的南海秩序</p> <p>講者：Jeffrey Ordaniel博士 太平洋論壇海事安全總監（菲律賓）</p> <p>Topic: Going Back to the Grand Bargain: Advancing a Rules-based Maritime Order in the South China Sea</p> <p>Speaker: Dr. Jeffrey Ordaniel Director, Maritime Security, Pacific Forum, the Philippines</p>
15 : 00 ~ 15 : 25	Networking Break
15 : 25 ~ 16 : 40	<p>海洋產業場次分組座談Thematic Panel Discussion on Marine Industry</p> <p>主持人：陳建宏博士 國家海洋研究院院長</p> <p>Moderator: Dr. Jiahn-Horng Chen President, National Academy of Marine Research, Taiwan</p> <p>(1) 講題：對生態系統、勞工及社群友善的小島嶼發展中國家：馬爾地夫的鮪魚漁業</p> <p>講者：Azmath Jaleel博士 卡地夫大學地球及海洋科學學院研究員（英國）</p>

	<p>Topic: An ecosystem, labour and community friendly fishery in a SIDS: the Maldives tuna fishery Speaker: Dr. Azmath Jaleel Researcher, School of Earth and Ocean Sciences, Cardiff University, UK</p> <p>(2) 講題：執行綠色策略兼顧永續海洋 講者：Alexander Hickethier先生 Hickethier海事諮商及出版公司-商船培訓服務總裁（美國）</p> <p>Topic: Sustaining the oceans while implementing green strategies Speaker: Mr. Alexander Hickethier President, Hickethier Merchant Marine Training Services – Maritime Consulting and Publishing, USA</p> <p>(3) 講題：航運之動態及永續性 講者：呂錦山博士 國立陽明交通大學運輸與物流管理學系教授</p> <p>Topic: Shipping Dynamics and Sustainability Speaker: Dr. Chin-Shan Lu Professor, Department of Transportation and Logistics Management, National Yang Ming Chiao Tung University, Taiwan</p> <p>(4) 講題：臺灣近海漁業新南向行動 講者：劉仁銘博士 國立高雄科技大學漁業生產與管理系副教授兼系主任</p> <p>Topic: New Southbound Actions of Taiwan Nearshore Fishery Speaker: Dr. Jen-Ming Liu Associate Professor, Department of Fisheries Production and Management, National Kaohsiung University of Science and Technology, Taiwan</p>
16 : 40 ~ 16 : 50	Closing